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Raport z badaƒ przeprowadzonych w
Gdaƒsku w 2006 r. przez Pracowni´
Realizacji Badaƒ Socjologicznych Uni-
wersytetu Gdaƒskiego na zlecenie
Urz´du Miejskiego w Gdaƒsku.
Jakie kierunki rozwoju miasta uwa˝a
Pan(i) obecnie za najwa˝niejsze? Na co
w∏adze Gdaƒska powinny po∏o˝yç
w´kszy nacisk? 
Obecnie trwa remont ciagu komunika-
cyjnego przy ul. Podwale Grodzkie, co
powoduje utrudnienia komunikacyjne.
Czy Pana(i) zdaniem decyzja o rozpo-
cz´ciu tej inwestycji by∏a s∏uszna i po-
trzebna?
Sukcesy w∏adz miasta najcz´Êciej wska-
zywane przez mieszkaƒców
Zainteresowanie sprawami miasta
W latach 1996-2000 zaobserwowaç
mo˝na sta∏à tendencj´ wzrostu zainte-
resowaƒ politykà lokalnà. Odsetek osób
deklarujàcych „du˝e zainteresowanie”
ka˝dym rokiem rós∏ w sposób liniowy –
od 1996 r. – 14,9%. W 2000 r. trend
wzrostu ustabilizowa∏ si´ na poziomie
30% i zaczà∏ wykazywaç niewielkà ten-
dencje spadkowà – w 2001 r. – 29,7%,
do 20% w 2006 r. Ogólnie zaobserwo-
waç wi´c mo˝na pewien spadek zain-
teresowania politykà lokalnà.
O problemach miasta i wa˝nych wy
darzeniach lokalnych gdaƒszczanie
najcz´Êciej dowiadujà si´ z lokalnych
mediów: z lokalnej telewizji (72%), z

prasy (54%), z radia (45%). Inne êród∏a
informacji wykorzystywane sà rzadziej.
Na przyk∏ad z biuletynu wydawanego
przez Urzàd Miasta „Herold” korzysta-
∏o 11% badanych, a ze stron interneto-
wych UM 17%. Odnoszàc te dane do
lat poprzednich odnotowaç nale˝y dal-
szy wzrost popularnoÊci stron interne-
towych UM z 1% w 1999 r. do 17% w
2006 r.
Ocena dzia∏alnoÊci w∏adz miasta
W sumie 43% respondentów oceni∏o
dzia∏alnoÊç Rady Miasta jako co naj-
mniej dobrà (dobrze + bardzo dobrze
+ celujàco), 48% dostatecznie, zaÊ
22% niedostatecznie (miernie + nie-
dostatecznie). Rada Miasta uzyska∏a
Êrednia ocen 3,4. Opinie gdaƒszczan
okaza∏y si´ równie˝ zró˝nicowane w
przypadku oceny dzia∏alnoÊci Prezy-
denta Paw∏a Adamowicza: 60% re-
spondentów oceni∏o jego dzia∏alnoÊç
co najmniej jako dobrà (dobrze + bar-
dzo dobrze + celujàco), 30% bada-
nych wystawi∏o Prezydentowi ocenà
dostatecznà, zaÊ 10% ocen´ niedosta-
tecznà (miernie + niedostatecznie).
Prezydent uzyska∏ Êrednià ocen 3,6 (tj.
o 0,3 punktu wy˝szà ni˝ przed ro-
kiem).
Sukcesy i pora˝ki w∏adz miasta
Po stronie sukcesów w∏adz miasta re-
spondenci wymieniali przede wszyst-
kim: modernizacj´ torowisk i w´z∏ów

komunikacyjnych – 28%, modernizacj´
ulic i popraw´ ich nawierzchni – 20%,
budow´ Êcie˝ek rowerowych – 16%,
rozwój funkcji turystycznej i kulturalnej
miasta – 15%, inwestycje zwiàzane z
zagospo darowaniem pasa nadmor-
skiego – 14%. Po stronie pora˝ek zna-
laz∏y si´ natomiast: brak powa˝niej-
szych inwestycji dajàcych nowe atrak-
cyjne miejsca pracy – 25%, brak wy-
starczajàcych dzia∏aƒ majàcych na celu
popraw´ bezpieczeƒstwa i porzàdku
publicznego w mieÊcie – 21%, komu-
nikacyjny parali˝ miasta (centrum),
brak rewitalizacji starej zabudowy –
11%, brak zagospo darowania niektó-
rych terenów (g∏ównie Wyspa Spi-
chrzów) – 10%, opiesza∏oÊç w budo-
wie hali widowiskowo-sportowej –
10% i nowego stadionu – 8%.
Hierarchia problemów w mieÊcie
– zadania do rozwiàzania
Zdaniem wi´kszoÊci badanych, na plan
pierwszy wysuwajà si´ zagadnienia
zwiàzane z bezrobociem, co jest ÊciÊle
zwiàzane z koniecznoÊcià inwestycji
tworzàcych nowe miejsca pracy (35%).
Na drugim miejscu w hierarchii proble-
mów znajduje si´ brak porzàdku i bez-
pieczeƒstwa publicznego (27%). Sà to
dwa – zdaniem mieszkaƒców – naj-
wa˝niejsze problemy miasta wymaga-
jàce szczególnej aktywnoÊci ze strony
w∏adz lokalnych. Dalsze miejsce w hie-
rarchii problemów zajmuje wcià˝ jesz-
cze niedostateczny rozwój infrastruk-
tury drogowej (20%), rozwój infra-
struktury sportowo-rekreacyjnej (16%),
budowa hali sportowej i stadionu
(13%), budowa mieszkaƒ komunal-
nych (10%) oraz stworzenie zintegro-
wanego systemu komunikacji (10%).
Percepcja zmian zachodzàcych 
w mieÊcie
W opinii gdaƒszczan miasto stopnio-
wo rozwija si´, lecz rozwój ten nie jest
harmonijny, tzn. sà dziedziny, w któ-
rych widaç zdecydowanà popraw´ sy-
tuacji, ale sà tak˝e takie dziedziny, w
których daje si´ zauwa˝yç stagnacj´.
Wi´kszoÊç badanych podkreÊla fakt
poprawy w sferze wykorzystania walo-
rów turystycznych miasta (poprawa –
47%, pogorszenie – 8%), handlu i
us∏ug (poprawa – 46%, pogorszenie –
1%), stanu ulic i chodników (poprawa
– 46%, pogorszenie – 11%), w zakre-
sie utrzymania zieleni miejskiej (popra-
wa – 44%, pogorszenie – 9%), oferty
kulturalnej (poprawa – 41%, pogor-
szenie – 7%), rozwoju terenów rekre-
acyjnych (poprawa – 41%, pogorsze-
nie – 12%), w zakresie komunikacji

miejskiej (poprawa – 41%, pogorsze-
nie – 16%) oraz ochrony zabytków
(poprawa – 40%, pogorszenie – 5%).
Ponadto wi´cej respondentów do-
strzega polepszenie a nie pogorszenie
sytuacji w takich sferach ˝ycia jak: czy-
stoÊç i estetyka w mieÊcie (poprawa –
36%, pogorszenie – 9%), ochrona Êro-
dowiska (poprawa – 34%, pogorszenie
– 6%), bezpieczeƒstwo i porzàdek pu-
bliczny (poprawa – 30%, pogorszenie
– 13%), gospo darka komunalna (po-
prawa – 29%, pogorszenie – 12%) sy-
tuacja w oÊwiacie (poprawa – 24%,
pogorszenie – 20%), tworzenie no-
wych miejsc pracy (poprawa – 21%,
pogorszenie – 20%) oraz sytuacja
mieszkaniowa (poprawa – 20%, po-
gorszenie – 18%).
Ocena stanu czystoÊci w mieÊcie
Wa˝nà dziedzinà ˝ycia w mieÊcie jest
ogólny stan czystoÊci w mieÊcie, oraz
ocena s∏u˝b odpowiedzialnych za jego
utrzymanie, i to zarówno w bardziej
centralnych, reprezentacyjnych obsza-
rach miasta, jak i w bezpoÊrednim
miejscu zamieszkania ka˝dego gdaƒsz-
czanina. Zdaniem blisko po∏owy bada-
nych osób Gdaƒsk jest miastem
wzgl´dnie czystym (45%). Przeciwne-
go zdania jest 21% gdaƒszczan, zaÊ
34% nie ma w tej sprawie zdania. Po-
dobny rozk∏ad opinii uzyskano w od-
niesieniu do stanu czystoÊci ulicy za-
mieszkiwanej przez respondenta. Rów-
nie˝ i tu blisko po∏owa gdaƒszczan po-
zytywnie ocenia czystoÊç zamieszkiwa-
nych przez siebie ulic (49%), 32%
stwierdza, ˝e „ró˝nie bywa”, zaÊ 19%
wystawia ocen´ negatywnà. Obraz
stanu czystoÊci i estetyki w mieÊcie ule-
ga stopniowej poprawie – nieco wi´cej
gdaƒszczan dostrzega popraw´ (36%)
ni˝ pogorszenie stanu czystoÊci miasta
(9%). Pozosta∏e 55% nie dostrzega w
tej dziedzinie jakichÊ wi´kszych zmian.
Ocena komunikacji miejskiej
Ponad co drugi gdaƒszczanin deklaru-
je, ˝e korzysta ze Êrodków komunikacji
miejskiej prawie codziennie (53%).
Ocena funkcjonowania komunikacji
miejskiej w Gdaƒsku, dokonana przez
jej u˝ytkowników, jest zró˝nicowana.
PodkreÊliç jednak nale˝y fakt przewagi
ocen pozytywnych (∏àcznie 24% oce-
nia dobrze lub bardzo dobrze) nad ne-
gatywnymi (∏àcznie 15% ocenia êle lub
bardzo êle). Blisko 1/3 badanych
stwierdza, ˝e „ró˝nie bywa” (61%). Re-
spondenci dokonywali ocen pos∏ugu-
jàc si´ tak˝e szeÊciostopniowà skalà
ocen szkolnych (od 1 – niedostatecznie
do 6 – celujàco). Po obliczeniu Êredniej
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komunikacja miejska uzyska∏a general-
nà ocen´ 2,9 (w terminologii szkolnej
dostateczny). Generalnie obraz komu-
nikacji miejskiej – choç nie najlepszy –
to jednak ulega stopniowej poprawie.
Wi´cej gdaƒszczan dostrzega popra-
w´ (31%) ni˝ pogorszenie sytuacji w
tej sferze ˝ycia (21%). Pozosta∏e 48%
nie dostrzega w tej dziedzinie jakichÊ
wi´kszych zmian. Porównujàc te dane
z wynikami uzyskanymi w sonda˝ach
prowadzonych w latach poprzednich
(w których zadawano takie pytanie)
odnotowaç nale˝y fakt, i˝ w percepcji
gdaƒszczan stan komunikacji miejskiej
ulega∏ niewielkiej, aczkolwiek systema-
tycznej poprawie a˝ do roku 2001. Od
tego czasu oceny stanu komunikacji
miejskiej ustabilizowa∏y si´, po czy w
2004 r. nieco pogorszy∏y si´.
Korzystanie i ocena strony 
internetowej urz´du miejskiego
w Gdaƒsku
Z badaƒ wynika, ˝e ponad po∏owa
gdaƒszczan choç raz korzysta∏a z inter-
netowej strony Urz´du Miejskiego w
Gdaƒsku. W stosunku do poprzednie-
go roku odsetek internautów odwie-
dzajàcych strony UM wzrós∏ z 50% do
54%. Wi´kszoÊç korzystajàcych ze stro-
ny internetowej (92%) znalaz∏a poszu-
kiwanà informacj´ i dobrze (60%) lub
bardzo dobrze (19%) oceni∏a jakoÊç i
funkcjonalnoÊç strony internetowej, co

oznacza, ˝e strona ta w∏aÊciwie spe∏nia
swoje zadanie. Na stronach interneto-
wych poszukiwano najcz´Êciej takich
informacji jak: godziny przyj´ç klien-
tów, procedury obs∏ugi klientów, roz-
k∏ad jazdy komunikacji miejskiej, aktu-
alnoÊci dotyczàce wa˝nych wy darzeƒ
oraz imprezy i wy darzenia kulturalne.
Opinie na temat nowych inwesty-
cji komunikacyjnych
Zdecydowana wi´kszoÊç gdaƒszczan ak-
ceptuje inwestycje zwiàzane z infrastruk-
turà komunikacyjno-drogowà. Ponad
2/3 badanych (74%) uwa˝a, ˝e – pomi-
mo utrudnieƒ komunikacyjnych – decy-
zja o modernizacji ul. Podwale Grodzkie
by∏a s∏uszna i potrzeba. Niemal tyle sa-
mo respondentów (71%) za s∏usznà
uwa˝a decyzj´ o rozpocz´ciu budowy
nowej linii tramwajowej na Che∏m.
Preferowane kierunki rozwoju
miasta
Ponad po∏owa gdaƒszczan uwa˝a, ˝e
najwa˝niejszym kierunkiem rozwoju
miasta powinna byç turystyka (57%) a
na drugim miejscu gospo darka morska
(50%). Inne kierunki rozwoju uzyska∏y
mniej wskazaƒ: rozwój inwestycji zwià-
zanych z nowoczesnà technologià
(27%), rozwój sportu (25%) i rozwój in-
stytucji kultury i oferty kulturalnej (19%).

Piotr Grzelak Wroc∏aw – miasto z bogatà historià,
którego losy w wielu momentach sà
bliêniaczo podobne do dziejów Gdaƒ-
ska, stanowi obecnie jednà z najdyna-
miczniej rozwijajàcych si´ metropolii w
Polsce. Rafa∏ Dutkiewicz na poniedzia∏-
kowym spotkaniu z urz´dnikami Urz´-
du Miejskiego w Gdaƒsku, dzieli∏ si´
swoimi doÊwiadczeniami zwiàzanymi z
technikami pozyskiwania inwestorów.
– Zak∏ada∏em, ˝e w zwiàzku z nap∏y-
wem inwestorów, do koƒca 2006 roku
uda si´ stworzyç oko∏o 100 tysi´cy no-
wych miejsc pracy. Ze wst´pnych sza-
cunków wynika, ˝e jest to jednak
znacznie wi´cej – oko∏o 125 tysi´cy.
Prezydent Wroc∏awia mówi∏ tak˝e o
akcji „Wracajcie”, skierowanej do m∏o-
dych wykszta∏conych Polaków, którzy
opuÊcili kraj i wyjechali do pracy za
granic´. Akcentowa∏ tak˝e bardzo sil-
nie potrzeb´ równowa˝enia rynku pra-
cy i aktywnego dzia∏ania przeciwko
spo∏ecznemu wykluczeniu.
G∏ównym tematem konferencji praso-
wej by∏a natomiast sprawa zainicjowa-
nia prac sejmowych i rzàdowych na
rzecz uchwalenia ustawy o metropo-
liach. Prezydenci Gdaƒska i Wroc∏awia
byli zgodni co do tego, ˝e nale˝y
wspólnymi si∏ami w ramach Unii Me-

tropolii Polskich, rozpoczàç rozmowy
na ten temat ze stronà rzàdowà.
– Metropolie de facto ju˝ istniejà, na-
le˝y im natomiast nadaç formy usta-
wowe. B´dzie to z niewàtpliwà korzy-
Êcià dla ich mieszkaƒców. Jest kilka
wzorców zachodnioeuropejskich, z
których mo˝emy skorzystaç. Nie mamy
tak˝e zap´dów „imperialistycznych”
wobec mniejszych miast i miejscowo-
Êci, które w metropolii si´ znajdà –
mówi∏ Pawe∏ Adamowicz, prezydent
Gdaƒska.
Prezydenci zapewnili tak˝e, ˝e b´dà w
dalszym ciàgu wspó∏pracowaç w spra-
wie przyznania Polsce organizacji Mi-
strzostw Europy w pi∏ce no˝nej w
2012 roku. Gdaƒsk i Wroc∏aw znalaz∏y
si´ wÊród czterech polskich miast,
gdzie rozgrywki mia∏yby si´ odbywaç.
Ostatnim elementem wizyty by∏a pro-
mocja ksià˝ki Rafa∏a Dutkiewicza, no-
szàcej znamienny tytu∏ – „Nowe hory-
zonty”. Autor analizuje najwa˝niejsze
zjawiska zachodzàce obecnie w Polsce
i polskim spo∏eczeƒstwie oraz stara si´
nakreÊlaç pewne prognozy na przy-
sz∏oÊç. Spotkanie odby∏o si´ w Wielkiej
Sali Wety Ratusza G∏ównego Miasta.

Karol Polejowski

Gdaƒska wizyta
Prezydenta Wroc∏awia
Rafa∏ Dutkiewicz, Prezydent Wroc∏awia, z∏o˝y∏ dwudniowà 
wizyt´ w grodzie nad Mot∏awà. Jej celem by∏o uzgodnienie
wspólnych dzia∏aƒ obu miast na rzecz podj´cia prac nad 
ustawà o obszarach metropolitalnych. Rafa∏ Dutkiewicz pro-
mowa∏ tak˝e swojà najnowszà ksià˝k´ „Nowe horyzonty”.
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Podczas spotkania Prezydent Pawe∏
Adamowicz rozmawia∏ z Ambasado-
rem Constantinem Bartasem na temat
mo˝liwych form kooperacji pomi´dzy
rumuƒskimi miastami a Gdaƒskiem.
Ambasador szczególnie zach´ca∏ do
wspó∏pracy z Konstancà, najwi´kszym
rumuƒskim portem oraz drugim co do
wielkoÊci miastem kraju (338 tys.
mieszkaƒców – przyp. red.) Prezydent
Gdaƒska przedstawi∏ natomiast ide´
powstania Europejskiego Centrum So-

lidarnoÊci, namawiajàc rumuƒskiego
Ambasadora do wzi´cia udzia∏u w
projekcie.
„W przysz∏oÊci w Europejskim Cen-
trum SolidarnoÊci planujmy pokazaç
drog´ do wolnoÊci uciemi´˝onych
przez komunizm narodów. Droga Ru-
munii by∏a szczególnie krwawa i choç-
by dlatego nale˝y o niej nieustannie
przypominaç.”

Piotr Grzelak

Ambasador Rumunii w
Gdaƒsku
Od gratulacji z okazji przystàpienia Rumunii do Unii Europej-
skiej rozpocz´∏o si´ spotkanie Prezydenta Gdaƒska z Ambasa-
dorem Rumunii Constantinem Bartasem. Ambasador goÊci∏ 
z dwudniowà wizytà w Gdaƒsku.

Ambasador Holandii Marnix Krop pod-
kreÊli∏ historyczne i wspó∏czesne po-
wiàzania Gdaƒska z miastami nider-
landzkimi w dziedzinie planowania
urbanistycznego. Podobnego zdania
by∏ Prezydent Pawe∏ Adamowicz:
– Na poczàtku lat dziewi´çdziesiàtych
wielokrotnie czerpaliÊmy z doÊwiad-
czeƒ Holandii, w szczególnoÊci, jeÊli
chodzi o polityk´ zarzàdzania mia-
stem. Obecnie nasza wspó∏praca od-
bywa si´ na innym poziomie. Wielu
holenderskich architektów uczestniczy
w tworzeniu ró˝nego rodzaju projek-
tów architektonicznych. Nierzadko
okazuje si´, ˝e czujà oni najlepiej urba-
nistycznego „ducha” Gdaƒska – po-
wiedzia∏ Pawe∏ Adamowicz.
Ambasador Królestwa Niderlandów
Marnix Krop by∏ równie˝ goÊciem Bog-
dana Oleszka – przewodniczàcego Ra-
dy Miasta Gdaƒska.

Marnix Krop i Bogdan Oleszek rozma-
wiali o sprawach bie˝àcych Polski i Ho-
landii oraz o wspó∏pracy mi´dzy Gdaƒ-
skiem a miastami partnerskimi grodu
nad Mot∏awà.
Ambasador chcia∏by, aby Gdaƒsk na-
wiàza∏ wspó∏prac´ równie˝ z jednym z
holenderskich miast, na zasadach
partnerstwa.
Pan Krop zapozna∏ si´ z organizacjà
Rady Miasta Gdaƒska, pracami i plana-
mi na przysz∏oÊç. Na zakoƒczenie wi-
zyty, dyplomata zwiedzi∏ Nowy Ratusz
– siedzib´ gdaƒskich rajców.
Marnix Krop zosta∏ mianowany Amba-
sadorem Holandii w po∏owie 2006 ro-
ku. W Gdaƒsku goÊci∏ po raz pierwszy.

Arleta ˚uk
Piotr Grzelak

Wizyta Ambasadora
Królestwa Niderlandów
Wspó∏praca miast holenderskich i polskich, w tym dobre 
stosunki Gdaƒska z Roterdamem, by∏y jednym z przedmiotów
rozmowy Ambasadora Królestwa Niderlandów Marnixa Kropa
z Prezydentem Gdaƒska Paw∏em Adamowiczem. Ambasador
Krop goÊci∏ w Gdaƒsku z oficjalnà wizytà.
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Podczas prezentacji, która odby∏a si´ w
Sali Obrad Nowego Ratusza prezydent
Pawe∏ Adamowicz dokona∏ podsumo-
wania roku 2006, poprzez przedsta-
wienie najwa˝niejszych inwestycji,
osiàgni´ç i wydarzeƒ gospodarczych.
Istotnym elementem spotkania by∏o
te˝ zaprezentowanie planów i wizji
rozwoju ekonomicznego na rok 2007.
Prezydent zwraca∏ uwag´ na dyna-
micznie rozwijajàcy si´ rynek nierucho-
moÊci i zwiàzane z tym nowe inwesty-
cje biurowe i mieszkaniowe. W roku

2006 oddano do u˝ytku m.in. biuro-
wiec Grupy Lotos i biurowiec Haxo. A
wÊród przysz∏ych inwestycji biurowych
i mieszkaniowych znajdujà si´: Arkoƒ-
ska Business Park, Hanza Tower, biuro-
wiec Echo Investment, a tak˝e zespó∏
apartamentowców Pirelli PKO Real Es-
tate, oraz osiedle Marina Primore.
Pawe∏ Adamowicz podkreÊli∏ istotnà
rol´ budowy Terminalu Kontenerowe-
go DCT S.A. oraz podpisania listu in-
tencyjnego w sprawie budowy Pomor-
skiego Centrum Logistycznego, dzi´ki

czemu Gdaƒsk staje si´ nowoczesnym
centrum logistycznym i dystrybucyj-
nym w Europie.
Nie zabrak∏o równie˝ informacji o zreali-
zowanych gdaƒskich projektach tury-
stycznych, wÊród których hitem okaza∏o
si´ m.in. Muzeum Bursztynu, urucho-
mienie tramwaju wodnego na Hel oraz
nowe kàpielisko na Stogach. Nie zapo-
mniano równie˝ o Narodowym Centrum
˚eglarstwa – najnowoczeÊniejszej bazie
˝eglarskiej w Polsce, której budowa za-
koƒczy∏a si´ w 2006 roku. Coraz pr´˝niej
rozwija si´ gdaƒska baza hotelowa.
Obecnie w trakcie przygotowaƒ inwesty-
cyjnych znajduje si´ ponad 10 hoteli, w
tym m.in. Hotel Radisson SAS i Hotel
Oliwski. Warto w tym miejscu podkreÊliç
wzrastajàcà corocznie liczb´ turystów
odwiedzajàcych Gdaƒsk, przede wszyst-
kim dzi´ki coraz ciekawszej ofercie,
zwi´kszonej dost´pnoÊci komunikacyjnej
miasta oraz skutecznej promocji w Polsce
i zagranicà. W roku 2006 Gdaƒsk odwie-
dzi∏o 1,7 mln turystów.
Podczas spotkania wskazano wiele in-
nych, wa˝nych inwestycji, które zosta-

∏y zrealizowane w Gdaƒsku. Warto
przypomnieç o inwestycjach Suruga
Seiki, ThyssenKrupp, Reuters Polska czy
Transcom. Z kolei w najbli˝szym czasie
i w niedalekiej przysz∏oÊci zostanà zre-
alizowane m.in.: centrum badawczo-
rozwojowe ZenSar Technologies, Euro-
pejskie Centrum SolidarnoÊci wraz z
Centrum Konferencyjno-Wystawienni-
czym, nowoczesny stadion pi∏karski
„Baltic Arena”, budowa kolejnego od-
cinka Armii Krajowej, przebudowa
B∏´dnika i Marynarki Polskiej, a tak˝e
Gdaƒski Projekt Wodno – Âciekowy i
dalszy rozwój dróg rowerowych.
Du˝à uwag´ poÊwi´cono sukcesowi Ro-
ku Gdaƒskiej Przedsi´biorczoÊci, w ra-
mach którego odby∏y si´ konkursy cie-
szàce si´ du˝ym zainteresowaniem –
Biznes na start i Lider Gdaƒskiej Przedsi´-
biorczoÊci oraz konferencje gospodarcze
Fast Forward Gdaƒsk 2006, Ba∏tyckie
Metropolitarne Forum Gospodarcze
oraz Made in Gdaƒsk. Równie pomyÊlne
dla Gdaƒska sà prognozy na rok 2007.

Anna ¸uszczak

Spotkanie Prezydenta 
z gdaƒskim biznesem
Kilkudziesi´ciu prezesów i przedstawicieli najwa˝niejszych
gdaƒskich firm przyby∏o na spotkanie z prezydentem Paw∏em
Adamowiczem. Odby∏o si´ ono w Nowym Ratuszu, a poÊwi´-
cono je przede wszystkim podsumowaniu najwa˝niejszych
wydarzeƒ gospodarczych ubieg∏ego roku w Gdaƒsku.

W pierwszej fazie inwestycji do koƒca
2007 roku powstanà dwa biurowce, o
∏àcznej powierzchni oko∏o 10 tys. m2.
Trzy kolejne w póêniejszym terminie.
Dzi´ki Arkoƒska Business Park Gdaƒsk
zyska ok. 25 tys. m2 nowoczesnej po-
wierzchni biurowej. Pierwsi pracowni-
cy – oko∏o 1 tysiàca osób – rozpocznie
prac´ ju˝ za rok. Pod budynkami zloka-
lizowany b´dzie parking podziemny o
powierzchni ok. 5 tys. m2. Arkoƒska
Business Park zlokalizowano w okolicy
ulic Arkoƒskiej, Âlàskiej i L´borskiej, co
zapewni du˝à dost´pnoÊç komunika-
cyjnà Parku.
S∏awomir Gajewski, prezes firmy Torus,
która prowadzi inwestycj´, zapewnia,
˝e ju˝ rozmawia na temat najmu z
przedstawicielami takich firm jak ABN
Amro, Western Union, ZenSar czy Reu-

ters. Wszystko wskazuje na to, ˝e
wÊród najemców b´dà w du˝ej mierze
firmy spoza Gdaƒska.

Karol Polejowski

Powstaje Arkoƒska
Business Park
Rozpocz´∏a si´ budowa kompleksu biurowego Arkoƒska Busi-
ness Park, inwestycji prowadzonej przez firm´ Torus. W sumie
przy ulicy Arkoƒskiej ma powstaç 5 budynków biurowych o
∏àcznej powierzchni 25 tys. m2.
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Sygnatariuszami porozumienia zostali:
Wojewoda Pomorski Piotr O∏owski,
Marsza∏ek Województwa Pomorskiego
Jan Koz∏owski, Prezydent Gdaƒska Pa-
we∏ Adamowicz, Prezydent Gdyni Woj-
ciech Szczurek, Prezydent Sopotu Ja-
cek Karnowski oraz Prezes Zarzàdu
Grupy LOTOS S.A. Pawe∏ Olechnowicz.
Podpisujàcy porozumienie prezydent
Gdaƒska podkreÊli∏, ˝e województwo
pomorskie, stanowi wyjàtek w skali
ogólnopolskiej, jeÊli chodzi o tego typu
wspó∏prac´.
– JesteÊmy wyjàtkowi, bo potrafimy ze
sobà wspó∏dzia∏aç ponad wyst´pujàcy-
mi partykularyzmami. Grupa LOTOS
jest zaÊ przyk∏adem firmy, która dosko-
nale rozumie spo∏ecznà rol´ biznesu.
Podpisane dziÊ porozumienie, jest
oczywistym potwierdzeniem obydwu
powy˝szych stwierdzeƒ – powiedzia∏
Pawe∏ Adamowicz.
– Deklaracje stron posz∏y daleko i po-
winny stanowiç nowà jakoÊç we
wspó∏pracy przy realizacji nowych,
wspólnych i bardzo istotnych dla pro-
mocji Pomorza przedsi´wzi´ç z dzie-
dziny gospodarki, kultury, czy zagad-
nieƒ spo∏ecznych – powiedzia∏ po pod-
pisaniu dokumentu Pawe∏ Olechno-
wicz, Prezes Grupy LOTOS S.A.

W myÊl z∏o˝onych deklaracji istotne zna-
czenie ma zapowiedê wspó∏pracy przy
pozyskiwaniu i wykorzystywaniu fundu-
szy unijnych, przeznaczonych na realiza-
cj´ polityki regionalnej, wp∏ywajàcej na
wzrost konkurencyjnoÊci województwa
pomorskiego w skali ca∏ego kraju.
Ponadto sygnatariusze porozumienia
zobowiàzali si´ do sta∏ej wspó∏pracy w
zakresie wymiany doÊwiadczeƒ i infor-
macji w zwiàzku z realizowanymi
przez pomorskie gminy projektami go-
spodarczymi, spo∏ecznymi i kulturalny-
mi oraz mo˝liwoÊciami anga˝owania
si´ Grupy LOTOS w ich wspieranie.
Na podstawie umowy powstanie ze-
spó∏ programowy, którego zadaniem
b´dzie koordynacja dzia∏aƒ zapisa-
nych w porozumieniu. W jego sk∏ad
wejdà przedstawiciele wszystkich
podmiotów, podpisujàcych doku-
ment. Do zadaƒ zespo∏u nale˝eç b´-
dzie przede wszystkim przedk∏adanie
stronom porozumienia wykazu przed-
si´wzi´ç, które mogà byç wspierane
przez Grup´ LOTOS oraz propozycji
zaanga˝owania finansowego spó∏ki
przy ich wsparciu.

Karol Polejowski
Marcin Zachowicz

Lotos wspiera Pomorze
Gdaƒsk znalaz∏ si´ wÊród sygnatariuszy porozumienia zawar-
tego z Grupà LOTOS. Dokument dotyczy partnerskiej wspó∏-
pracy tej najwi´kszej na Pomorzu firmy z w∏adzami woje-
wództwa pomorskiego, Gdaƒska, Sopotu i Gdyni. Podpisujàcy
porozumienie zadeklarowali zacieÊnienie wspó∏pracy na rzecz
gospodarczego, spo∏ecznego i kulturalnego rozwoju naszego
regionu oraz jego promocji w Polsce i ca∏ej Unii Europejskiej.

W podpisaniu porozumienia wzi´li
udzia∏ zast´pca prezydenta Gdaƒska,
Maciej Lisicki oraz dyrektor Zarzàdu
Transportu Miejskiego, W∏odzimierz Po-
pio∏ek. Uczelnie reprezentowali – prof.
W∏adys∏aw Koc z Politechniki Gdaƒskiej,
prof. Anna Szaniawska z Uniwersytetu
Gdaƒskiego oraz prof. Romuald Cwile-
wicz z Akademii Morskiej.
Wszyscy byli zgodni co do tego, ˝e jest
to odwa˝ny i nowoczesny pomys∏.
– W ten sposób wyznaczamy nowe
standardy, które niebawem stanà si´
wzorem dla innych miast i uczelni –

powiedzia∏ Maciej Lisicki.
Z kolei reprezentanci uczelni podkreÊlali,
˝e do wspó∏pracy sà zaproszone wszyst-
kie szko∏y wy˝sze, tak˝e te prywatne.
– Ju˝ wydaliÊmy próbnà seri´ kilkudzie-
si´ciu legitymacji naszym studentom –
zaznaczy∏ prof. W∏adys∏aw Koc.
Legitymacja, spe∏niajàca na razie trzy
funkcje b´dzie kosztowaç 17 z∏otych,
czyli mniej ni˝ wydawany do tej pory
tradycyjny dokument.

Micha∏ Brandt

Legitymacje przysz∏oÊci
w Gdaƒsku
Legitymacja studencka, karta miejska, identyfikator 
a w przysz∏oÊci tak˝e klucz i karta p∏atnicza – wszystkie 
te funkcje ju˝ niebawem b´dzie spe∏nia∏ zaledwie jeden 
blankiet. W Urz´dzie Miejskim podpisano w tej sprawie 
porozumienie z trzema wy˝szymi uczelniami.
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W zwiàzku z rezygnacjà W∏odzimierza
Pietrzaka z funkcji Skarbnika Miasta
Gdaƒska, na styczniowej sesji radni pod-
j´li uchwa∏´ dotyczàcà odwo∏ania go ze
stanowiska. Bogdan Oleszek, przewod-

niczàcy Rady Miasta Gdaƒska i Pawe∏
Adamowicz, prezydent Gdaƒska, po-
dzi´kowali odchodzàcemu skarbnikowi
za oÊmioletnià prac´ na rzecz Gdaƒska.
Na stanowisku zastàpi∏ go Andrzej Boja-

nowski – dotychczasowy wiceprezes Za-
rzàdu Morskiego Portu Gdaƒsk S.A.,
który w czasie sesji odpowiada∏ na liczne
pytania zadawane przez radnych.
Na pytania radnych odpowiada∏ Wie-
s∏aw Bielawski, zast´pca prezydenta ds.
polityki przestrzennej. Zapozna∏ zebra-
nych z informacjà dotyczàcà Trasy Su-
charskiego, mówi∏ o porozumieniu na
rzecz budowy Obwodnicy Po∏udniowej
i Trasy Sucharskiego w Gdaƒsku, podpi-
sanym w styczniu 2002 r. oraz o skut-
kach zmiany ustawy o zagospodarowa-
niu przestrzennym w marcu 2003 r.,
które wprowadzi∏y specjalny tryb do
budowania dróg krajowych. Doda∏, ˝e
w tych kwestiach nie ma ˝adnych za-
niedbaƒ ze strony miasta.
W czasie sesji uchwalono kolejne miej-
scowe plany zagospodarowania prze-
strzennego: Oliwa Górna rejon Katedry
Oliwskiej, rejon ulic Limbowej, tzw.
„Nowej Jab∏oniowej” i Potoku Oruƒ-
skiego oraz Siedlce rejon ul. Wagne-
ra.Radni wyrazili równie˝ wol´, aby w
Gdaƒsku osiedli∏a si´ nast´pna rodzina
repatriowana z Kazachstanu. B´dzie to
dwudziesta pierwsza rodzina, która
zamieszka w naszym mieÊcie.
W zwiàzku z wejÊciem w ˝ycie Ustawy

o op∏acie skarbowej, rajcy uchwalili
równie˝ podmioty zobowiàzane do
poboru op∏aty skarbowej w drodze in-
kasa. Zostali nimi: Pomorski Urzàd Wo-
jewódzki, Pierwszy, Drugi i Trzeci Urzàd
Skarbowy, Pomorski Urzàd Skarbowy
oraz Zarzàd Dróg i Zieleni w Gdaƒ-
sku.Ustalili te˝ wysokoÊç wynagrodze-
nia za pobór op∏aty skarbowej na po-
ziomie 3% zainkasowanej op∏aty.
Gdaƒscy radni przyj´li równie˝ zmiany
w uchwale w sprawie taryfy oraz cen
za przejazdy Êrodkami gminnego
transportu miejskiego. Dzi´ki temu
elektroniczny bilet mo˝na do∏adowaç
na 30 dni kalendarzowych od daty
wskazanej przez kupujàcego.
Radni jednog∏oÊnie podj´li uchwa∏y in-
tencyjne, zmierzajàce do likwidacji 9
gdaƒskich przedszkoli celem ich spry-
watyzowania.
Na zakoƒczenie przyj´to statut Metro-
politalnego Zwiàzku Komunikacyjnego
Zatoki Gdaƒskiej, który gwarantuje po-
wstania na terenie aglomeracji gdaƒ-
skiej jednolitego i spójnego systemu
transportu publicznego.

Arleta ˚uk

Radni wybrali skarbnika
Powo∏anie nowego Skarbnika Miasta Gdaƒska, uchwalenie
planów zagospodarowania przestrzennego oraz uchwa∏y 
intencyjne, zmierzajàce do likwidacji 9 gdaƒskich przedszkoli
celem ich sprywatyzowania – to g∏ówna tematyka nad którà
debatowali gdaƒscy rajcy.

Andrzej Bojanowski jest wybitnym spe-
cjalistà w dziedzinie finansów. Przez
ostatnie cztery lata odpowiada∏ za fi-
nanse przedsi´biorstwa o strategicz-
nym znaczeniu dla Polski, dba∏ o utrzy-
manie p∏ynnoÊci finansowej spó∏ki oraz
zapewnienie êróde∏ finansowania dzia-
∏alnoÊci Portu. Prowadzi∏ tak˝e bezpo-
Êredni nadzór nad procesami restruk-
turyzacyjnymi grupy kapita∏owej Za-
rzàd Morskiego Portu Gdaƒsk S.A.
WczeÊniej, przez 7 lat pracowa∏ w ban-
kowoÊci, w tym 5 lat w Banku Pekao

S.A., gdzie by∏ m.in. dyrektorem ds.
Klienta Korporacyjnego i dyrektor Od-
dzia∏u ds. BankowoÊci Indywidualnej.
Andrzej Bojanowski urodzi∏ si´
30.11.1972 r. w Gdaƒsku. Ukoƒczy∏
Wydzia∏ Zarzàdzania Uniwersytetu
Gdaƒskiego ze specjalnoÊcià finanse i
bankowoÊç z ocenà bardzo dobra. Te-
matem pracy magisterskiej by∏a „Rola
banków komercyjnych w finansowaniu
projektów inwestycyjnych.”
Kandydat na Skarbnika Miasta intere-
suje si´ leasingiem i faktoringiem. W

czasie pracy w PBG S.A. wspó∏tworzy∏
za∏o˝enia do podr´cznika analiz i oce-
ny ryzyka firm leasingowych dla ca∏ego
banku. Ma tak˝e na swym koncie suk-
cesy sportowe. Przez 15 lat uprawia∏ z
sukcesem pi∏k´ r´cznà – jest bràzowym
medalistà mistrzostw polski juniorów,
awansowa∏ tak˝e do ekstraklasy senio-
rów. Dodatkowe zainteresowania to
tenis ziemny, w´dkarstwo, turystyka.

Zna j´zyk angielski i j´zyk rosyjski. Jest
˝onaty i ma dwie dwuletnie córki.
Skarbnika Miasta Gdaƒska wybierajà
radni. Decyzja o powo∏aniu na stanowi-
sko Andrzeja Bojanowskiego zapadnie
na najbli˝szej sesji RMG 18 stycznia br.

Piotr Piotrowski

Prezydencki kandydat
na stanowisko
Skarbnika Miasta
Po oÊmiu latach pracy W∏odzimierz Pietrzak zrezygnowa∏ 
z funkcji Skarbnika Miasta. Prezydent Gdaƒska Pawe∏ 
Adamowicz przedstawi∏ ju˝ kandydata do obj´cia tej funkcji.
Jest nim 35-letni Andrzej Bojanowski, dotychczasowy wice-
prezes Zarzàdu Morskiego Portu Gdaƒsk S.A., odpowiadajàcy
za finanse firmy.
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– Europejskie Centrum SolidarnoÊci w
Gdaƒsku, znalaz∏o si´ wÊród czterech
priorytetowych projektów, na sporzà-
dzonej przez Ministerstwo Dziedzictwa
i Kultury Narodowej liÊcie. Projektowi
przychylny jest zarówno Prezydent RP
jak i Prezes Rady Ministrów, z którymi
rozmawia∏em na ten temat – powie-
dzia∏ minister K. M. Ujazdowski. – Nie
ma ryzyka, ˝e zabraknie podstaw fi-
nansowania projektów. Sam wniosek

nale˝y jednak przygotowaç profesjo-
nalnie – doda∏ minister Ujazdowski.
– Dzisiejsza uroczystoÊç, to krok milo-
wy ku powo∏aniu Europejskiego Cen-
trum SolidarnoÊci, jako instytucji kultu-
ry. Mam nadziej´, ˝e dzi´ki pomocy
Rzàdu, samorzàdu Województwa Po-
morskiego, NSZZ „SolidarnoÊç”, Fun-
dacji „SolidarnoÊci” i wszystkich, któ-
rym droga jest idea upami´tnienia do-
robku ruchu spo∏ecznego, jakim by∏a

„SolidarnoÊç”, pierwsi zwiedzajàcy
wejdà do ECS-u ju˝ 31 sierpnia 2010
roku – powiedzia∏ Pawe∏ Adamowicz,
prezydent Gdaƒska.
Obecny na uroczystoÊci Marsza∏ek Se-
natu RP, Bogdan Borusewicz przypo-
mnia∏, ˝e to w∏aÊnie w Gdaƒsku naro-
dzi∏ si´ ruch, który zmieni∏ postaç Êwia-
ta koƒca XX wieku.
Przypomnijmy, ˝e 31 sierpnia 2005 roku,
w 25 rocznic´ podpisania Porozumieƒ
Sierpniowych, w obecnoÊci twórców i
uczestników Sierpnia 80í, znamienitych
goÊci, g∏ów paƒstw i szefów rzàdów, zo-
sta∏ podpisany akt erekcyjny pod budo-
w´ Europejskiego Centrum SolidarnoÊci.
Po kilkunastu miesiàcach, 29 stycznia
2007 roku, w Gdaƒsku podpisano list
intencyjny o utworzeniu instytucji kul-
tury Europejskiego Centrum Solidarno-

Êci (ECS) w Gdaƒsku. W myÊl porozu-
mienia, strony deklarujà wol´ podj´cia
niezb´dnych staraƒ prowadzàcych do
powstania Centrum oraz definiujà jego
zasadnicze cele, funkcje i zadania.
W ramach zawartego porozumienia
Gdaƒsk, jako podmiot wiodàcy zorga-
nizuje i b´dzie nadzorowa∏ proces bu-
dowy obiektów ECS, a tak˝e zapewni
nieruchomoÊç po∏o˝onà na by∏ym te-
renie Stoczni Gdaƒskiej, w sk∏ad której
wchodziç b´dà równie˝: Plac Solidar-
noÊci i historyczna Brama nr 2. Nato-
miast Ministerstwo Kultury i Dziedzic-
twa Narodowego wyposa˝y Centrum
w Êrodki i mienie, umo˝liwiajàce roz-
pocz´cie dzia∏alnoÊci i dalsze jego
funkcjonowanie.

Karol Polejowski

Milowy krok ku
Europejskiemu Centrum
SolidarnoÊci
Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Kazimierz Micha∏
Ujazdowski w czasie pobytu w Gdaƒsku, z∏o˝y∏ swój podpis
pod listem intencyjnym, zapowiadajàcym utworzenie instytu-
cji kultury Europejskie Centrum SolidarnoÊci. List podpisali
równie˝ Pawe∏ Adamowicz, prezydent Gdaƒska, Jan Koz∏ow-
ski, Marsza∏ek Województwa Pomorskiego, Bogdan Lis, pre-
zes Fundacji SolidarnoÊci oraz Janusz Âniadek, przewodniczà-
cy NSZZ „SolidarnoÊç”.

Twórcy programu starali si´ pokazaç,
˝e pami´ç o SolidarnoÊci, bez odpo-
wiedniej „piel´gnacji”, mo˝e z czasem
ulec zatarciu lub w najlepszym wypad-
ku marginalizacji. Zaproszeni goÊcie i
publicznoÊç zgodzili si´ z tà tezà pro-
ponujàc jednoczeÊnie dzia∏ania majàce
zapobiec czarnemu scenariuszowi.
Jednym z pomys∏ów, który zyska∏ naj-
wi´kszà rzesz´ zwolenników jest bu-
dowa Europejskiego Centrum Solidar-
noÊci. Warto przypomnieç, akt erekcyj-
ny pod budow´ tej placówki podpisa∏o
w 2005 r. w Gdaƒsku blisko 30 pre-
mierów i prezydentów z ca∏ego Êwiata.
O tym jak szerokie poparcie ma ECS
równie˝ w Polsce mo˝e Êwiadczyç wy-
powiedê Sekretarza Stanu w Kancelarii
Prezydenta Lecha Kaczyƒskiego – Ma-

cieja ¸opiƒskiego, z którym dziennika-
rze TVP3 ∏àczyli si´ na ˝ywo w czasie
trwania programu. Prezydencki rzecz-
nik prasowy zapewni∏, ˝e g∏owa paƒ-
stwa ˝ywo interesuje si´ tworzeniem
ECS i z przyjemnoÊcià obejmie jego bu-
dow´ swoim patronatem.
Przedsi´wzi´cie wspar∏ równie˝ Mini-
ster Kultury Kazimierz Ujazdowski, któ-
ry w liÊcie przes∏anym do Prezydenta
Gdaƒska Paw∏a Adamowicza poinfor-
mowa∏ o podj´tej decyzji wpisania ECS
na indykatywnà list´ kluczowych pro-
jektów realizowanych w Programu
Operacyjnego „Infrastruktura i Ârodo-
wisko 2007-2013.”

B∏a˝ej S∏owikowski

W telewizji o ECS-ie
Budowa Europejskiego Centrum SolidarnoÊci by∏a motywem
przewodnim programu „Na dwa g∏osy” w gdaƒskiej telewizji.
W dyskusji wzi´li udzia∏ m. in. Lech Wa∏´sa, Pawe∏ Adamo-
wicz, Jaros∏aw Sellin, Janusz Lewandowski i Aleksander Hall.

KF
P



10
nr 138
(styczeƒ 2007)

www.gdansk.pl

Kultura 

W tym roku fundacja Jerzego Owsiaka
postanowi∏a przeznaczyç datki na za-
kup sprz´tu dla dzieci poszkodowa-
nych przede wszystkim w wypadkach
komunikacyjnych. Pieniàdze na ten cel
zbiera∏o w Gdaƒsku a˝ 1500 wolonta-
riuszy, wÊród nich prezydent miasta,
Pawe∏ Adamowicz, który kwestowa∏
na G∏ównym MieÊcie. Fundusze zdo-
bywano tak˝e w czasie licznych aukcji
prowadzonych w czasie koncertu na
Targu W´glowym i w siedzibie TVP
przy ul. Czy˝ewskiego. Pod m∏otek tra-

fi∏y m. in. r´kawice bokserskie Dariusza
„Tigera” Michalczewskiego (wylicyto-
wane za 470 z∏) oraz pi∏ka gdaƒskich
rugbistów, którà zdobyli w 2006 roku
Puchar Polski (sprzedana za 250 z∏).
Nie by∏oby Wielkiej Orkiestry Âwiàtecz-
nej Pomocy bez tradycyjnego koncertu.
W tym roku najwi´ksza impreza w
Gdaƒsku odby∏a si´ na scenie plenero-
wej przy Targu W´glowym. Poprzedzi∏a
jà parada, którà poprowadzili spod
Fontanny Neptuna gdaƒscy b´bniarze,
prowadzeni przez Rodrigeza i przyjació∏

oraz Orkiestr´ D´tà z Bobowa. W czasie
wielogodzinnego koncertu na scenie
pojawili si´ m. in. Miecz SzczeÊniak,
H2O, Ivan i Delfin, Dariusz Michalczew-
ski z zespo∏em Snajper. A na deszczowy
i wietrzny muzyczny fina∏ zagrali Maleo
Reggae Rockers, którzy rozgrzali pu-
blicznoÊç jamajskimi rytmami. O godz.
20 gdaƒszczanie, jak co roku, wys∏ali
Âwiate∏ko do Nieba, wzmacniane wy-
buchami sztucznych ogni i wyst´pem
Teatru Ognia z Ostródy.

W najbli˝szych dniach zostanà podli-
czone zebrane pieniàdze – w ponie-
dzia∏ek rano, po „orkiestrowej” nie-
dzieli by∏a to suma 400 tys. z∏otych.
Warto przypomnieç, ˝e w ciàgu 15 lat
Wielka Orkiestra Âwiàtecznej Pomocy
kupi∏a 17 tysi´cy ró˝nego rodzaju
urzàdzeƒ, które trafi∏y do ponad 650
szpitali w ca∏ej Polsce. Wyda∏a na to 74
miliony dolarów.

Piotr Piotrowski

Orkiestra gra∏a nad
Mot∏awà
Mimo deszczowej pogody i huraganowego wiatru Wielka 
Orkiestra Âwiàtecznej Pomocy zagra∏a w Gdaƒsku. Wed∏ug
wst´pnych szacunków, gdaƒszczanie „grajàcy” ju˝ po raz 15.
razem z WOÂP, zebrali ponad 400 tysi´cy z∏otych.

Tegoroczne obchody rozpocz´∏a uro-
czystoÊç wr´czenia Nagród Nauko-
wych im. Jana Heweliusza. Nagrody te
zosta∏y ustanowione w 1987 roku, na-
tomiast pierwszych laureatów wy∏o-
niono w roku 1988. Przez kilkanaÊcie
lat przyznawano je jedynie w dziedzi-
nie nauk Êcis∏ych, ale w 2001 r. po raz
pierwszy przyznano jà tak˝e w dziedzi-
nie nauk humanistycznych. W tym ro-
ku nagrody otrzymali prof. dr hab. Je-
rzy Limon za dzia∏alnoÊç na rzecz przy-
wrócenia Gdaƒskowi tradycji teatral-
nych i osiàgni´cia w zakresie teatrolo-
gii oraz prof. dr hab. in˝. Andrzej Czy-
˝ewski za osiàgni´cia naukowe i wdro-
˝eniowe w dziedzinie technologii mul-
timedialnych.

Podczas drugiej cz´Êci obchodów
miejski herold poprowadzi∏ zebranych
pod pomnikiem astronoma pod Ra-
tusz G∏ównego Miasta. Z jego okien
orszak zosta∏ powitany przez Prezy-
denta Gdaƒska Paw∏a Adamowicza
oraz samego Jana Heweliusza. Towa-
rzyszy∏ im tak˝e król Jan III Sobieski.
Orszak, do którego do∏àczyli znamieni-
ci obywatele, uda∏ si´ w drog´ po-
wrotnà pod pomnik Jana Heweliusza,
gdzie odby∏a si´ cz´Êç artystyczna ob-
chodów, zakoƒczona polonezem i fa-
jerwerkami. Wieczorem w Polskiej Fil-
harmonii Ba∏tyckiej na O∏owiance od-
by∏ si´ koncert Stanis∏awa Soyki.

Piotr Grzelak

Rocznica urodzin Jana
Heweliusza
Wr´czenie Nagród Naukowych Miasta Gdaƒska, koncert 
Stanis∏awa Soyki oraz artystyczne widowisko przy pomniku
Jana Heweliusza uÊwietni∏y 396 urodziny znanego gdaƒskiego
astronoma i piwowara.
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Organizator obchodów Dnia Juda-
izmu, Metropolita Gdaƒski Arcybiskup
Tadeusz Goc∏owski, w zaproszeniu do
udzia∏u w uroczystoÊciach jasno wska-
za∏, dlaczego to Gdaƒsk ma byç miej-
scem obchodów.
Prosz´ przyjàç serdeczne zaproszenie
na spotkania w mieÊcie, którego losy
sta∏y si´ punktem na mapie historii Eu-
ropy i Êwiata. Jako zaszczyt przyjà∏em
wskazanie Episkopatu Polski, aby w
Êrod´, 17 stycznia 2007 roku, Gdaƒsk
by∏ scenà X Ogólnopolskiego Dnia Ju-
daizmu w KoÊciele katolickim. Miasto
Gdaƒsk zosta∏o wydelegowane do or-
ganizacji jego centralnych zdarzeƒ po
raz pierwszy, po Warszawie, Lublinie,
Poznaniu, ¸odzi i innych miastach. Po-
dejmujemy si´ tego zadania wraz ze
Stowarzyszeniem Gmin Wyznanio-
wych ˚ydowskich, reprezentowanych
przez naczelnego rabina Polski, Micha-
ela Schudricha.

(Ö) Spotkania sà otwarte dla ka˝dego.
B´dziemy wiele myÊleç o m∏odych, by
skorzystali z màdroÊci, wiary, czasami
trudnych i tragicznych losów poprzed-
nich pokoleƒ. èród∏em myÊlenia o
przysz∏oÊci niech b´dzie wspólna lek-
tura S∏ów Boga pozostawionych w
Starym Przymierzu.
Chcemy budowaç kolejny pomost dia-
logu przez debat´, wzajemne pozna-
nie i modlitw´. Na ka˝dej z tych dróg
pojawiajà si´ ludzie z ich tradycjà,
wra˝liwoÊcià i niepowtarzalnoÊcià. Tak
rozumianà tradycj´, po∏àczonà w jed-
nej tkance z wra˝liwoÊcià, pokaza∏
Êwiatu niezapomniany Jan Pawe∏ II. Ta
postawa sprawi∏a w∏aÊnie, ˝e by∏
pierwszym papie˝em, przed którym
otworzy∏y si´ drzwi najwa˝niejszych
synagog i meczetów na Êwiecie.
Uczestnicy obchodów doskonale zre-
alizowali cele przyÊwiecajàce spotka-
niom, które odbywa∏y si´ na gdaƒskich

uczelniach, w placówkach naukowych
czy szko∏ach – w tym w gdaƒskim Se-
minarium Duchownym. Du˝ym zainte-
resowaniem cieszy∏a si´ debata o poli-
tyce jako narz´dziu pokoju, przepro-
wadzona w Bibliotece G∏ównej UG, z
udzia∏em Shewacha Weissa i ministra
Rados∏awa Sikorskiego . Debat´ po-
przedzi∏ przes∏aniem prezydent Gdaƒ-
ska Pawe∏ Adamowicz , który mówi∏:
Nie jest przypadkiem, ˝e b´dàca cz´-
Êcià X Ogólnopolskich Dni Judaizmu
debata „Kiedy polityka jest narz´dziem
pokoju” odbywa si´ w∏aÊnie w Gdaƒ-
sku. Bo Gdaƒsk to miejsce szczególne.
Miejsce wielkiej traumy, ale i wielkiej
nadziei. To w tym w∏aÊnie mieÊcie poli-
tyka pokaza∏a swoje najpodlejsze obli-
cze, kiedy latem 1939 roku wybuch∏a
tu najstraszniejsza wojna wspó∏czesnej
Europy. „Nie chcemy umieraç za
Gdaƒsk” – wo∏ali w tamtych czasach
Francuzi. Ale umierali. Ale nie za

Gdaƒsk! Umierali za to, ˝e Europa
upad∏a moralnie. To tu zacz´∏a si´ woj-
na. To kilkadziesiàt kilometrów stàd le-
˝y wieÊ Sztutowo, w pobli˝u której po-
wsta∏ hitlerowski obóz zag∏ady Stut-
thof. To niedaleko miejsca, w którym w
tej chwili si´ znajdujemy, Rudolf Span-
ner z ludzkiego t∏uszczu zaczà∏ produ-
kowaç myd∏o.
Wojna, która wybuch∏a w Gdaƒsku
kosztowa∏a Êwiat miliony istnieƒ ludz-
kich. Spowodowa∏a Holokaust, tragicz-
ny cieƒ na historii Êwiata. Spowodowa-
∏a te˝, przynajmniej na jakiÊ czas, upa-
dek wszelkich autorytetów. Nie bez
przyczyny stawiano wówczas funda-
mentalne pytanie; Czy mo˝liwy jest Bóg
po Auschwitz . Nie mo˝na te˝ zapo-
mnieç o tym, ˝e wielkie zaczadzenie ko-
munizmem elit intelektualnych Europy,
w tym powojennej Polski, równie˝ by∏o
przera˝ajàcym efektem tego spowodo-
wanego wojnà upadku autorytetów.

Dzieƒ judaizmu zbli˝y∏ ˝ydów i chrzeÊcijan
W Gdaƒsku odby∏y si´ obchody X Dni Judaizmu – wydarzenia, które w zamyÊle ma zbli˝yç wyznawców religii moj˝eszowej 
i chrzeÊcijan. Wspólne modlitwy, wspólne debaty i dyskusje, wreszcie koncerty i wyst´py s∏u˝à coraz lepszemu poznawaniu 
si´ i prze∏amywaniu stereotypów.
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Ale ówczesny Gdaƒsk to nie tylko miej-
sce dzia∏alnoÊci wielkich morderców, ta-
kich jak gauleiter NSDAP Albert Forster,
który organizowa∏ przy∏àczenie Gdaƒska
do Rzeszy . Nie zapominajmy, ˝e to tak-
˝e miasto prezydenta Senatu Wolnego
Miasta Gdaƒska Hermanna Rauschnin-
ga, autora przejmujàcej ksià˝ki „Rewo-
lucja nihilizmu. Kulisy i rzeczywistoÊç w
Trzeciej Rzeszy”, pierwszej niemieckiej
krytycznej analizy nazizmu.
Gdaƒsk w czasach komunizmu zas∏u-
˝y∏ sobie na tytu∏ miasta niepokorne-
go, miasta buntu. Tu wybuch∏ krwawo
st∏umiony wielki strajk w grudniu
1970. Strajk, który wpisa∏ si´ we
wschodnioeuropejskà tradycj´ walki z
komunistycznym zniewoleniem. Zajà∏
poczesne miejsce obok innych okupio-
nych krwià prób przeciwstawienia si´
z∏u – obok buntu berliƒskiego w 1953,
poznaƒskiego czerwca 1956, czy pra-
skiej wiosny roku 1968.
Ale to tak˝e w Gdaƒsku okaza∏o si´, ˝e
polityka mo˝e byç „narz´dziem poko-
ju”. Bowiem Gdaƒsk to tak˝e miejsce
rodzàcych si´ wielkich nadziei. To tu
bowiem, w pami´tnym sierpniu 1980
roku, narodzi∏ si´ fenomen Solidarno-
Êci. SolidarnoÊç to ruch, który pozwoli∏
zniewolonemu narodowi wyprosto-
waç kr´gos∏upy. To ruch, który obudzi∏
w ludziach poczucie godnoÊci. To
wreszcie ruch, który spowodowa∏ upa-
dek komunizmu, najbardziej obok na-
zizmu nieludzkiego systemu, jaki w
chorym Ênie wymyÊli∏a ludzkoÊç.
A wi´c z jednej strony wybuch∏a tu
wielka wojna, ale z drugiej wielka na-
dzieja dla Europy i dla Êwiata. Bowiem
SolidarnoÊç trudno zamknàç w wàskiej
definicji zwiàzku zawodowego. To by∏
wielki ruch spo∏eczny skupiajàcy nie-
omal wszystkich ludzi, którzy nie zga-
dzali si´ na k∏amstwo, przemoc i tota-
litaryzm. Skupiajàcy ludzi o ró˝nych
tradycjach, ró˝nych poglàdach poli-

tycznych i ró˝nych Êwiatopoglàdach.
Nigdy przedtem, nigdy potem i ni-
gdzie indziej takiego ruchu nie by∏o. To
ponadto wielki ruch pokojowy, ruch
który to wszystko o czym wspomnia-
∏em osiàgnà∏ bez przemocy. To wielki
przyk∏ad dla Êwiata.
W 1991 Jan Pawe∏ II w encyklice „Cen-
tesimus Annus” napisa∏ pami´tne s∏o-
wa: „Wydawa∏o si´, ̋ e porzàdkiem eu-
ropejskim, który wy∏oni∏ si´ z drugiej
wojny Êwiatowej i zosta∏ usankcjono-
wany przez uk∏ady ja∏taƒskie, mog∏a
wstrzàsnàç jedynie kolejna wojna.
Tymczasem zosta∏ on przezwyci´˝ony
wysi∏kiem ludzi, którzy nie uciekali si´
do przemocy, zaÊ odmawiajàc konse-
kwentnie ustàpienia przed pot´gà si∏y,
zawsze umieli znaleêç skuteczne formy
Êwiadczenia o prawdzie.
Taka postawa rozbroi∏a przeciwnika,
gdy˝ przemoc musi si´ zawsze uspra-
wiedliwiaç k∏amstwem, przybieraç fa∏-
szywe pozory obrony jakiegoÊ prawa
czy odpowiedzi na czyjàÊ groêb´.
Nie przestaj´ dzi´kowaç Bogu, ˝e
wspar∏ ludzkie serca w czasie tej trud-
nej próby i prosz´ Go, aby ten przyk∏ad
by∏ naÊladowany w innych miejscach i
w innych okolicznoÊciach; by ludzie
nauczyli si´ walczyç o sprawiedliwoÊç
bez uciekania si´ do przemocy, wyrze-
kajàc si´ walki klas w sporach we-
wn´trznych i wojny w konfliktach mi´-
dzynarodowych.”
Sierpieƒ 1980 i póêniejsze ponure lata
stanu wojennego, udowodni∏y nam,
udowodni∏y Êwiatu, ˝e wielkie cele
mo˝na i nale˝y osiàgaç drogà pokojo-
wà. ˚e walczyç o wolnoÊç, o godnoÊç
mo˝na i nale˝y bez u˝ycia przemocy.
Obchody zakoƒczy∏y wspólne modli-
twy na Cmentarzu Nieistniejàcych
Cmentarzy i w koÊciele pod wezwa-
niem Êw. Jana.

Karol Polejowski

Przekazany przez Prezydenta Gdaƒska
Paw∏a Adamowicza samochód to tylko
cz´Êç pomocy, jakiej Miasto Gdaƒsk sys-
tematycznie udziela stra˝akom. Warto

przypomnieç, ˝e tylko w ciàgu ostatnich
szeÊciu lat Stra˝ Po˝arna z Gdaƒska
otrzyma∏a 11 mln 280 tys z∏ w postaci
samochodów, sprz´tu, nagród i utrzy-
mania infrastruktury.

B∏a˝ej S∏owikowski

Prezenty dla stra˝aków
Nowoczesny Mercedes Atego o wartoÊci 550 tys. z∏., zosta∏
przekazany jednostce stra˝y po˝arnej w Gdaƒsku Wrzeszczu.
Stra˝acy otrzymali równie˝ wóz bojowy od komendanta 
wojewódzkiego oraz sprz´t poszukiwawczo – ratowniczy 
od Fundacji „Wielka Orkiestra Âwiàtecznej Pomocy”.
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17 lutego
Âledê! Karnawa∏ Gdaƒski

17 lutego
Wysokie Loty

2-4 marca
Puchar Âwiata 
we florecie kobiet 
„Dwór Artusa”

13-20 kwietnia
Gdaƒska Wiosna Muzyczna

2 maja
Otwarcie Sezonu ˚eglarskiego

18-20 maja 
Pomerania Tour

25-27 maja
Âwi´to Miasta

26 maja
Europejska Noc Muzeów

11-12 czerwca
VIII Ba∏tyckie Dni Kultury
˚ydowskiej

19-24 czerwca
Festiwal Âwi´tojaƒskie
Âwi´towanie

23 czerwca
Noc Âwi´tojaƒska

26 czerwca – 24 sierpnia
Jubileuszowy 50. 
Mi´dzynarodowy Festiwal
Muzyki Organowej 
w Katedrze Oliwskiej

28-30 czerwca
Festiwal Dobrego Humoru

30 czerwca – 5 lipca
Festiwal Gwiazd

6 lipca – 14 wrzeÊnia
Jubileuszowy 30. 
Mi´dzynarodowy Festiwal
Muzyki Chóralnej, Organowej 
i Kameralnej

30 czerwca – 25 lipca
Koncerty plenerowe z cyklu
„GoÊcie Polskiego Chóru
Kameralnego”

lipiec
Muzyczne Lato

7 lipca
Memoria∏ J. ˚ylewicza

7 lipca
Bike Maraton

11-15 lipca
Mi´dzynarodowy Festiwal
Teatrów Plenerowych 
i Ulicznych FETA

26-27 lipca
Festiwal „Szanty pod ˚urawiem”

26-29 lipca
Mi´dzynarodowy Zlot 
˚aglowców „Baltic Sail”

28 lipca – 19 sierpnia
Jarmark Êw. Dominika

3-5 sierpnia
Gdaƒski Festiwal Carillonowy

4 sierpnia
Bieg Êw. Dominika

4-12 sierpnia
Festiwal 
Szekspirowski

14-31 sierpnia 
Nasz Sierpieƒ

15 sierpnia
Maraton SolidarnoÊci

22-25 sierpnia
Mi´dzynarodowy Festiwal
Mozartowski „Mozartiana 2007”

24 sierpnia
Koncert z cyklu „Przestrzeƒ
WolnoÊci”

24-26 sierpnia
Mi´dzynarodowy Festiwal
Gdaƒskie Noce Jassowe
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Certyfikat potwierdzajàcy cz∏onkowstwo
Âwiatowej Organizacji Ogrodów Zoolo-
gicznych i Akwariów – WAZA ( World As-
sociation of Zoos and Aquariums ) zawis∏
ju˝ na Êcianie oliwskiej dyrekcji ogrodu.
– Organizacja zrzesza 200 najbardziej
liczàcych si´ na ca∏ym Êwiecie ogro-
dów zoologicznych i akwariów. Na
wejÊcie do tego elitarnego klubu cze-
kaliÊmy dwa lata – mówi Micha∏ Tar-
gowski, dyrektor gdaƒskiego zoo. – O
cz∏onkowstwie decyduje rekomendacja
dwóch innych ogrodów. Trzeba tak˝e
wykazaç si´ doskona∏ymi osiàgni´cia-

mi hodowlanymi, mieç sztab znakomi-
tych weterynarzy i posiadaç odpowied-
nie zaplecze dydaktyczne.
Globalne stowarzyszenie WAZA wspó∏-
pracuje z oko∏o 800 instytucjami (mi´-
dzy innymi Stowarzyszenie Lekarzy We-
terynarii Zwierzàt Dzikich i Ogrodów
Zoologicznych, OgólnoÊwiatowe Sto-
warzyszenie Dydaktyków Zoo). W Pol-
sce cz∏onkostwo w WAZA uzyska∏o ju˝
7 ogrodów zoologicznych: Kraków,
Opole, ¸ódê, P∏ock, Poznaƒ, Wroc∏aw,
Warszawa.
Zadaniem organizacji WAZA jest kiero-

wanie i udzielanie poparcia dla ogro-
dów zoologicznych we wszelkich dzia-
∏aniach majàcych na celu dobro zwie-
rzàt, ochron´ Êrodowiska i edukacj´
ekologicznà. Instytucja ta ma staç si´
najwa˝niejszym partnerem w dà˝e-
niach do zachowania bioró˝norodno-
Êci na naszej planecie.
Jesienià br. Dyrektor Micha∏ Targowski
pojedzie do Budapesztu na spotkanie
stowarzyszenia WAZA. – Poka˝´ tam
prezentacj´ naszego ogrodu, jego hi-
stori´, najwi´ksze osiàgni´cia hodowla-
ne czyli narodziny kondorów, pingwi-
nów i szympansów. Mo˝emy te˝ bez

˝adnych kompleksów chwaliç si´ naszà
nowà ma∏piarnià – dodaje Targowski.

Piotr Piotrowski

Gdaƒskie ZOO w Êwiatowej czo∏ówce
Oliwskie zoo w elitarnym klubie Êwiatowych ogrodów zoologicznych i akwariów – certyfikat
przynale˝noÊci do WAZA (World Association of Zoos and Aquariums) trafi∏ do Gdaƒska.
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Pomimo niezbyt sprzyjajàcej pogody,
zabawa na Targu W´glowym by∏a
huczna. PublicznoÊç, rozgrzana wyst´-
pem kapeli Virgin, bawi∏a si´ doskona-
le. Wyst´p zakoƒczy∏ si´ tu˝ przed pó∏-
nocà, a wraz z wybiciem Nowego Ro-
ku przez gdaƒskie zegary, rozleg∏ si´
dêwi´k dzwoneczków. ˚yczenia nowo-
roczne wszystkim zgromadzonym z∏o-
˝y∏a w imieniu prezydenta Gdaƒska
Paw∏a Adamowicza, jego ˝ona Mag-
dalena (prezydent nie móg∏ przybyç ze
wzgl´du na chorob´ i wysokà tempe-
ratur´). Zwieƒczeniem zabawy by∏ po-
kaz sztucznych ogni.
Noc sylwestrowa sta∏a tak˝e pod zna-
kiem silnych wichur. Wiejàcy z pr´dko-
Êcià ponad 100 km/h wiatr, ∏ama∏ drze-
wa i zrywa∏ linie energetyczne.
Du˝o pracy mia∏a te˝ stra˝ po˝arna,

która gasi∏a dwa groêne po˝ary we
Wrzeszczu – przy ul. Klonowicza i Wy-
spiaƒskiego. Wszystko wskazuje na to,
˝e przynajmniej w jednym przypadku,
zosta∏ on spowodowany przez nie-
ostro˝ne obchodzenie si´ z petardami.
Poszkodowana i ewakuowana rodzina z
mieszkania komunalnego przy ul. Klo-
nowicza, uzyska∏a natychmiastowà po-
moc ze strony miasta. Na czas remontu
zamieszka w mieszkaniu zast´pczym.
W pierwszy dzieƒ Nowego Roku pra-
wie stu morsów z Gdaƒska i z ca∏ej Pol-
ski spotka∏o si´ na pla˝y w Jelitkowie,
aby kàpielà w zimnym Ba∏tyku powitaç
rok 2007. Imprez´ zorganizowano ju˝
po raz trzydziesty drugi.

Piotr Piotrowski

PojemnoÊç ca∏kowita zbiornika wynosi
9600 m3, zaÊ jego powierzchnia to
10.870 m 2. Skarpy obiektu zosta∏y
umocnione i obsadzone odpowiednio
dobranà roÊlinnoÊcià. Teren przy zbior-
niku spe∏nia równie˝ funkcje rekreacyj-
ne – wykonano Êcie˝ki z kolorowej
kostki betonowej, ustawiono ∏awki i
kosze na Êmieci. Ca∏oÊç oÊwietlajà spe-
cjalnie zamontowane latarnie.
Prace w imieniu Miasta Gdaƒska nad-
zorowa∏a Dyrekcja Rozbudowy Miasta
Gdaƒska zaÊ wykonawcà robót by∏o

Przedsi´biorstwo Produkcyjno-Us∏ugo-
we „Bimel” z Pruszcza Gdaƒskiego.
Rozbudowa infrastruktury przeciwpo-
wodziowej w Gdaƒsku to ca∏y czas je-
den z priorytetów w∏adz miasta. W la-
tach 2002-2005 kosztem 37, 3 mln z∏
wykonano lub zmodernizowano 15
zbiorników retencyjnych wraz z regu-
lacjà potoków i rowów melioracyjnych
(zobacz artyku∏).

Lech Makara

WÊród 24 studentów sà m. in. Marta
Jakubanis -pierwsza gdaƒszczanka na
Uniwersytecie Columbia, Katarzyna
Kad∏ubowska, która grajàc na marim-
bie zaj´∏a drugie miejsce w Mi´dzyna-
rodowym Festiwalu Perkusyjnym w Pa-
ry˝u oraz Alicja Szymaƒska, która ju˝
w pierwszym roku studiów na Uniwer-
sytecie w Manchesterze otrzyma∏a na-
grod´ za najlepsze wyniki w nauce.
Przypomnijmy, ˝e powsta∏e z inicjaty-

wy prezydenta Gdaƒska stypendium
im. G. D. Fahrenheita, to udzielane co
miesiàc, przez okres roku akademickie-
go, wsparcie w wysokoÊci 3 tys. z∏o-
tych. Dzi´ki tej pomocy wielu zdolnych
uczniów mo˝e podjàç i kontynuowaç
nauk´ na renomowanych zagranicz-
nych uczelniach.

B∏a˝ej S∏owikowski

Nowy zbiornik 
retencyjny
Nowy obiekt retencyjny powsta∏ na osiedlu UjeÊcisko 
nieopodal budowanej obecnie szko∏y podstawowej. 
Ca∏kowity koszt budowy, finansowanej ze Êrodków 
Gminnego Funduszu Ochrony Ârodowiska i Gospodarki 
Wodnej, wyniós∏ 1 mln 300 tys. z∏.

Pawe∏ Adamowicz
goÊci∏ stypendystów
Fahernheita
Podobnie jak w ubieg∏ym roku Prezydent Gdaƒska spotka∏ si´
ze studiujàcymi za granicà gdaƒszczanami, którzy korzystajà
ze stypendium im. G. D. Fahrenheita. Pawe∏ Adamowicz gra-
tulowa∏ im sukcesów, prosi∏ równie˝ o promowanie Gdaƒska
wÊród kolegów, kole˝anek i wyk∏adowców za granicà.

PowitaliÊmy Nowy Rok
Prawie 20 tysi´cy gdaƒszczan i goÊci, którzy zdecydowali 
si´ sp´dziç sylwestra w grodzie nad Mot∏awà i tu powitaç 
Nowy Rok, spotka∏o si´ na Targu W´glowym. Zamiast petard
wi´kszoÊç zgromadzonych przynios∏a ze sobà dzwoneczki,
aby “wydzwoniç” 2007 rok. Opraw´ muzycznà zapewni∏ 
zespó∏ Virgin.
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Umow´ sponsorsko-reklamowà podpi-
sa∏ reprezentujàcy Saur pezes Zbi-
gniew Maksymiuk. W imieniu Lechii
Gdaƒsk podpisy z∏o˝yli dyrektor B∏a˝ej
Jenek oraz prezes Jaros∏aw Czarniecki.
– Inwestujemy w Lechi´ a wi´c w pew-
nà firm´. Ta umowa b´dzie korzystna
dla obu stron – mówi∏ z kolei prezes
Maksymiuk.
Równie˝ Jaros∏aw Czarniecki nie kry∏

zadowolenia z podpisania umowy –
dzi´ki temu Bia∏o-Zieloni mogà rozpo-
czàç walk´ o pierwszà lig´.
Warto dodaç, ˝e umowy zawierane na
tak d∏ugi okres nale˝à w sporcie do rzad-
koÊci. Zawarte w∏aÊnie porozumienie
walnie przyczyni si´ do rych∏ego powro-
tu Gdaƒskiej Lechii do pierwszej Ligii.

Micha∏ Brandt

Saur Neptun z Lechià
Saur Neptun Gdaƒsk zosta∏ sponsorem strategicznym 
klubu pi∏karskiego Lechia Gdaƒsk na kolejne 4 lata. 
Podpisanie stosownych dokumentów mia∏o miejsce 
w Urz´dzie Miejskim w obecnoÊci inicjatora porozumienia,
prezydenta Gdaƒska Paw∏a Adamowicza.


